
Zcela tak mění plány každého z nás. 
Ovlivňuje i harmonogramy inves�čních 
akcí naší obce. Posunout se tak musí jak 

Letošní jarní počasí
je vskutku aprílové
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oprava fasády obecní hospody, tak i výstavby
nového vodojemu pro Bonkovice. Naštěs� na velikonoční
koledu, pouť i stavění májí sluníčko hlavně k rados� dě� 
vykouklo. 

Některé inves�ční akce ale neodkládáme z důvodu 
nepříznivého počasí. Příčinou je nižší dotační podpora. 
To se zejména týká plánovaných oprav místních komu-
nikací. Na druhou stranu je dobře, že se tyto akce ještě 
odloží. Teprve nyní, po zprovoznění nového železničního 
koridoru, to�ž začal větší dopravní ruch v širším regionu 
stavby. Do nasmlouvaných lokalit těžká nákladní auta roz-
váží vytěženou nadbytečnou zeminu. Z našich místních 
komunikací, které na takovou abnormální zátěž nejsou 
stavěny, se dočasně stávají komunikace staveništní. Byli
jsme ale ujištěni, že případná poškození budou opravena.
Přístupová komunikace na Modrák se dokonce zvažuje
pro objízdnou trasu při demolici silničního mostu nad Mez-
nem, kterou KSÚS plánuje realizovat v závěru letošního 
roku. Měla by trvat dva až tři měsíce. V plánovaných 
akcích Středočeského kraje je pak na příš� rok už vypro-
jektovaná rekonstrukce silničního klenutého mostu u 
Stupčic. Opět s možnou objízdnou trasou přes Modrák. 
Nyní tedy opravdu nemá smysl investovat obecní peníze 
do oprav povrchů místních komunikací.

Abychom zachovali kon�nuitu v procesu dalších naplá-
novaných akcí, řešíme aktuálně stavební povolení pro
již vyprojektovanou pěší a cyklostezku mezi Střezimíří a 
Nádražím. Následovat bude výběrové řízení na zhotovi-
tele. Ještě dál jsme s plánovanou opravou vodní nádrže
v Bonkovicích. Zde už máme stavební povolení a budeme 
vyhlašovat soutěž. Předběžně máme pak pro obě akce
vyhlédnuté na příš� rok dotační �tuly, o které zkusíme 
požádat. Dotační management zajis� servisní kancelář 
Dobrovolného svazku obcí Mikroregion Vo�cko.

V rámci společného projektu DSO Mikroregionu Vo�cko
předcházení vzniku odpadu bychom měli rozšířit naší obec-
ní komunální techniku o velký profesionální štěpkovač
a velkoobjemové kontejnery pro železný šrot, použité 
velké elektrospotřebiče a objemný odpad či popel. Po-
třebnou dotaci na traktor ale stále vyhlížíme.

Dalším společným projektem naší meziobecní spolu-
práce je tzv. SECAP - akční plán pro udržitelnou energii
a klima. Každá z obcí na území ORP Vo�ce navrhuje různá
opatření. Naše obec by ráda v přibližně pě� až sedmi-
letém výhledu v rámci OZE (obnovitelné zdroje elektřiny)

realizovala FVE (fotovoltaické elektrárny) na vybraných 
obecních budovách s využi�m získané energie jak v sa-
motných budovách, tak pro napájení veřejného osvětlení. 
Máme vy�pované dvě budovy, kde zároveň s �m plá-
nujeme změnu způsobu vytápění (tepelná čerpadla) a 
získávání teplé užitkové vody. První budovou je bývalá 
škola, která má střechu po opravě, topí se zde uhelným 
automatem (v provozu více jak 10 let). V přízemí je kni-
hovna, učebna ZUŠ a klubovna místního tanečního sou-
boru s tréninkovým sálem. Druhé patro má zpracován 
projekt na rekonstrukci s budoucím využi�m jako turi-
s�cká ubytovna. Druhou budovou pro instalaci FVE je 
hasičský dům. Zde bude určitě nutné sta�cké posílení 
střechy a výměna kry�ny. I tady zvažujeme změnu zdro-
je vytápění na tepelné čerpadlo, které by mělo nahradit 
ústřední topení s elektrokotlem.

Posledním tématem, o kterém se už jen krátce zmíním 
je meziobecní projekt budování cyklostezek na opuštěném
drážním tělese, jehož součás� je i náš železniční skanzen.
První úsek cyklostezky mezi Olbramovicemi a Vo�cemi 
se staví. Než bude cyklostezka dovedena až k nám, ještě 
nějaký rok potrvá. Pracovní skupina Mikroregionu Vo-
�cko, která řeší majetkoprávní záležitos� okolo převodů 
budov a pozemků bývalých železničních stanic Střezimíř, 
Heřmaničky a Ješe�ce spolu se Správou železnic a ČD pra-
cuje s plným nasazením a velmi dobrými výsledky. Právě 
proto se už letos v létě ve spolupráci s turis�ckou des�-
nací Kraj blanických ry�řů mohou a budou po „našich“ 
kolejích prohánět drezíny.

Přeji všem v této rozkolébané době klidný a přívě�vý 
přístav. Snažím se ho spolu se zastupiteli a ak�vními spol-
ky a spoluobčany z naší vesnice vybudovat. Díky, že k to-
mu přispíváte!

Další číslo Občasníku vyjde zase až na podzim – tak se 
děcka snažte o pěkné známky na vysvědčení, ať si slíbené 
odměny od rodičů, dědů a babiček zaslouženě o prázdni-
nách užijete.

Váš starosta
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                                                    - poskytuje službu občanům 
i v případě žádos� o dotace na výměnu zdrojů tepla. 

Kontaktovat můžete projektovou manažerku
Mgr. Evu Vrzalovou tel. 776 709 850  
eva.vrzalova@mikroregionvo�cko.cz.

Nejvíce žádaným zdrojem tepla při výměně starých kotlů 
jsou tepelná čerpadla (dále jen TČ). V roce 2022 přibylo 
přes 50 �síc kusů TČ, což je o polovinu více než předchozí 
rok, který byl ovšem rovněž rekordní. V roce 2023 se opět 
očekává nárůst prodejů těchto zařízení. Z tohoto důvodu 
přinášíme několik rad, které vám mohou pomoci v lepší 
orientaci.

Pomalu končí topné období a přemýšlíte
nad výměnou starého kotle na pevná paliva?

Navyšování cen se nevyhnulo ani uhlí
a práce s obsluhou kotle také není vždy

pro starší a nemocné spoluobčany jedno-
duchá. O nízké účinnos� kotlů a velmi

často i vykuřování sousedů ani nemluvě.
Proto doporučujeme využít výhodné dotace, které poskytu-
tuje program Nová zelená úsporám. Nabízí příspěvky na pro-
placení 50 % vynaložených nákladů. Kompletní informace 
najdete na webových stránkách www.novazelenausporam.cz. 

   Nejen v naší knihovně, ale i v mnoha jiných proběhla 
31.března již tradiční „Noc s Andersenem“. Letošním 
tématem byla díla spisovatele a ilustrátora Ondřeje 
Sekory, autora známých knih o Ferdovi Mravenci a 
brouku Pytlíkovi. 
(Ferda Mravenec je komiksová, literární a filmová 
postava sympa�ckého mravence, vždy op�mis�cky
naladěného, s červenou pun�kovanou mašlí kolem krku.
Je nebojácný, chytrý a vynalézavý. Naopak jeho kama-
rád brouk Pytlík je nešikovný a přestože „všude byl a 
všechno zná“, nikdy si neví rady.) 
Večer se přítomné dě� seznámily s ukázkou knih tvorby

Úplně na začátek je třeba si říci, pro jaký dům hledáte TČ, 
abyste se ujis�li, kdy a při jakém uspořádání vaší teplovod-
ní soustavy má smysl zvážit poměrně vysokou inves�ci.
– NOVOSTAVBA - U nově postavených domů je TČ logická 
volba. Současně s vytápěním dokáže zajis�t úsporný ohřev 
teplé vody (TUV).
– DŮM S PODLAHOVÝM TOPENÍM - V tomto případě je asi 
jedno, zda se jedná o starší, nový nebo velký či malý dům. 
Obecně lze říci, že toto spojení všemi směry nahrává využi� TČ.
– DŮM SE STARŠÍ OTOPNOU SOUSTAVOU A DOSLUHUJÍ-
CÍM KOTLEM - Topné soustavy s velkým objemem vody, sil-
nými trubními rozvody po domě nebo li�novými radiátory 
jsou obvykle vhodné pro instalaci tepelného čerpadla. Správ-
ně navržený výkon TČ zajis� bezproblémové fungování a 
tepelnou pohodu v domě. Zde je důležité, aby dodavatel-
ská firma posoudila dimenzování topných těles (radiátorů), 
aby byla dostatečně dimenzována na maximální teplotu 
topné vody tepelného čerpadla, která bývá 55 °C a u vyso-
koteplotních TČ až 70 °C.

Bližší informace:
Odbor výstavby, územního plánování a životního prostředí

Milan Kratochvíl,  317 830 134;  
milan.kratochvil@vo�ce.cz

Knihovna ožila dětmi
   Dne 29. dubna 2023 se v 
kostele Svatého Havla konal 
literárně-hudební večer. Ně-
kteří si možná vybavíte název 
„Oráč a smrt“ jako pojem, o 
kterém jste někdy slyšeli ve 
škole. Jde o jedno z hlavních 
dochovaných děl středověké 
české literatury. Jejím auto-
rem je Jan ze Žatce, který žil 
na přelomu 14. a 15. stole�. 
Po studijích v Padově a v Paří-
ži strávil většinu života v Žat-
ci jako notář. Když ovdověl, vy-
psal svůj smutek právě v díle 
Oráč a smrt. Na začátku dia-
logu se Smr� se muž předsta-
vuje jako „Oráč, který má pluh

Konal se literárně – hudební večer

Knihovna informuje

Ing. Jaroslava Pohanová a Jaruška Králová

Ve čtvrtek 11. května byl do obecní knihovny
dovezen nový výměnný fond z regionálního
centra Městské knihovny v Benešově. 
Obsahuje mnoho nových �tulů
různých žánrů, seznam bude vyvěšen
na obecních stránkách.
                   Všichni jste srdečně zváni. 

Těšíme se na viděnou se stávajícími i novými čtenáři. 

známého spisovatele.
Knihovnice pro ně mě-
ly připravené obrázky
k vykreslování. 
Jelikož se blížil čas 
Velikonoc, vytvořily 
dě� s rodiči také zají-
mavé velikonoční de-
korace. Přehlídkou vý-
robků, společnou ve-
čeří a lampionovým
průvodem kolem kap-
le sv. Vojtěch k soše
Střezimíra byl završen
příjemný podvečer.

Vaše knihovnice 

MUDr. Klára PrudhommeováPřipravujeme Malou školu zvonění,
nové informace sledujte na facebooku „Přátelé kostela Střezimíř“

z ptačího šatu“. Jde tedy o pracovníka na poli intelektuálním, je 
spisovatel, protože jeho pracovním nástrojem je ptačí brk. Jan 
ze Žatce do této postavy vtěluje sebe. Rozpráví zde se Smr�, 
kterou osočuje z nespravedlivos�  a svévolnos�, když mu vzala 
jeho milovanou ženu, přestože byla hodná a ctná a jistě by si 
zasloužila dlouhý život. Smrt se brání, že si bere stejně chudé i 
bohaté, dobré i špatné, a že zde byla co svět světem stojí a nikdy 
si nikdo tak nestěžoval. Také říká, že vše, co nám život nadělí 
jednou pomine, ať už jde o lásku, jmění nebo slávu. Každá láska 
je proto nutně následována utrpením, protože o ni jednou při-
jdeme a pokud nechceme zažívat utrpení, musíme se povznést 
nad tyto pozemské statky. Po úvodní přestřelce si zde najdeme 
některé zajímavé myšlenky, jako například, že je to žena, která 
probouzí v muži všechny jeho ctnos�. Nakonec je rozsoudí Bůh: 
Oráči patří čest, protože z něj mluví žal, a Smr� patří vítězství.
Recitace byla dokreslena hudebním doprovodem v podání 
Nového dechového tria z Pracha�c úryvky z děl různých autorů 
povětšinou z 20. stole�. 
Byl to intelektuálně hutný večer plný materiálu k přemýšlení. 
Až do příš� kulturní akce tak můžeme uvažovat, zda světem 
vládne stálost či pomíjivost. Anebo stálost pomíjivos�?

Foto z archivu obce
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Členská schůze se konala 13. prosince 2022 a zúčastnili se
jí významní hosté z Českých drah, Mikroregionu Vo�cko, 
Kraje blanických ry�řů a obcí Střezimíř a Mezno. Zajímavo-
s� této schůze byla premiéra dokumentárního filmu z usku-
tečněných zájezdů spolku.

Na začátku roku 2023 jsme začali organizovat tradiční 
zájezd. Letos vyrazíme opět za hranice, za vláčky na Žitav-
skou úzkokolejku. Samozřejmě bude i doprovodný program. 

Opravenou lokomo�vu „Prasátko“ 701 485-5, zapůjčenou
z Muzea ČD v Lužné u Rakovníka, jsme převzali 22. února v 
depu ve Veselí nad Lužnicí. Bude sloužit pro výletní provoz 
připravovaného Muzea Železnice Česká Sibiř v bývalé želez-
niční stanici Střezimíř. Celou opravu provedla firma našich 
velkých kamarádů RC Railway Capital. Všem moc děkujeme 
za jejich skvěle odvedenou práci. Teď ještě zbývá dát „Pra-
sátku“ jeho původní nátěr.

Náš spolek, v rámci akce Ukliďme Česko, která se konala 
1. dubna, naplánoval úklid kolejiště a nejbližšího okolí ná-
draží Střezimíř. Sešlo se 8 členů a fanoušků ak�vit a během
dopoledne bylo sesbíráno celkem 16 pytlů odpadu, jak 
plastů, tak směsného. Kolejiště je nyní čisté a připravené na 
letní akce spolku, kdy budou jezdit drezínky a vozit předem 
přihlášené zájemce o tuto ak�vitu. První účastníci se budou
moci svézt v neděli 2. července. Další termíny jsou uvedeny 
mezi plánovanými akcemi.

Na první etapě výstavby cyklostezky po bývalém drážním 
tělese mezi Vo�cemi a Olbramovicemi se po zimě opět za-
čalo v dubnu pracovat. 

Na opačné straně mikroregionu – u Střezimíře – jsme se 
sešli se zástupci Správy železnic a udělali další kroky k pře-
vodu pozemků a inventáře bývalého drážního tělesa a ná-
draží ve Střezimíři.
Budeme vlastnit koleje, garáže a strážní domky, výhybky,
stožáry… No řekněte, který mikroregion to má?

Letošní první vylétnu� Vlašťovky z hnízda proběhlo v že-
lezniční stanici Kutná Hora město v sobotu 22. dubna. Den 
s PID se opravdu povedl. Sluníčko se konečně ukázalo v plné
síle a tak vás přišlo opravdu hodně. Zájem o naší Vlašťovku 
byl opět veliký. 

S naší drezínkou nás budete mít možnost také vidět
3. června na Dětském dni Českých drah v žst. Praha – Braník 
nebo 10. června v rámci akce Vracíme vlaky na trať pořáda-
ného spřáteleným spolkem Rakovnicko - Pro�vínská dráha 
v Rožmitále pod Třemšínem.

Děkujeme Vám všem a těšíme se na další akce.

V sobotu 22. 4. 2023 se po přestávce způsobené covidem i soubě-
hem velikonoční oktávy opět sloužila pouťová mše svatá v kapli 
svatého Vojtěcha. Krásná atmosféra na kouzelném místě.

Za spolek Jarda Kmoch ml.

Co nového ve spolku Železnice Česká Sibiř

Sloužila se mše

Foto i text Jiří Klimeš

Začalo jaro, za chvíli budou prázdniny a s �m samo-
zřejmě nastane daleko větší ruch a pohyb v obci. 
Všichni vytáhnou sekačky a křovinořezy a začne ten 
pravý koncert. Ideální doba na sekání je samozřejmě 
v neděli, nejlépe po obědě. U Pražáků to člověk sice 
chápe (jsou to „pražáci“), ale u místních to hlava ně-
jak nebere. Jsem sice Pohan, ale tře� přikázání „Pomni,
bys den sváteční svě�l“ se snažím dodržovat, přesto-
že to u nás žádná vyhláška nenařizuje. Je jasné, že 
zahrady posekat potřebují, ale přeci to lze udělat i ve 
všední den, v neděli by snad každý chtěl mít klid.

S podzimem se situace trochu změní, místo sekaček 
se rozběhnou motorové pily a cirkulárky, chápu, že je 
třeba se připravit na zimu, zvláště při současných ce-
nách plynu, elektřiny i uhlí.

Ale buďme k sobě trochu ohleduplnější a snažme se,
pokud je to možné, tu neděli nechat všechny hlučné 
stroje vypnuté a užít si sváteční den v klidu. 

Děkuji všem, kteří se po přečtení alespoň trochu 
zamyslí.

Malé zamyšlení

Ing. Jan Pohan
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Střezimířský taneční folklorní soubor Labutěnky zatančil na zámeckém stat-
ku v Boro�ně na Bílou sobotu 8. dubna 2023. Konala se tam jarní slavnost 
Velikonoce na statku. Přestože počasí moc nepřálo, nálada na statku byla 
výborná. Ve dvou vstupech se čtyřmi tanci oživily tanečnice dopolední i od-
polední sváteční atmosféru. A nejen to. Podle starodávné pohanské tradice 
doprovodily k vodě u splavu Moranu - symbolickou ženskou figurínu ze 
starých větví a loňské trávy oblečenou do bílého a s náhrdelníkem z vy-
fouklých vajec na krku. Přednesly říkadla „Zimo, zimo, táhni pryč“ a „Přišlo 
jaro do vsi“. Pak byla Morana vhozena do vody, aby jí odnesla. Je to symbol 
překonání zimy a očekávání nového. 

Na Barokním dvoře v Boro�ně bylo k vidění ještě mnoho jiného. Skláři z 
Jindřichova Hradce předváděli foukání barevného skla, pekařka pomáhala 
dětem v rámci dílniček z kynutého těsta upéct Jidáše, které si pak mohly 
sníst. Nesmělo chybět ani malování kraslic nebo pletení pomlázek. Vyře-
závání soch ze dřeva je tady již tradicí, stejně jako ukázka mláďat od slepic, 
kachen nebo králíků. Nechybělo ani bohaté občerstvení.

Labutěnky zatančily na Barokním dvoře v Boro�ně

Střezimířský soubor Labutěnky pokračuje už čtvrtým ro-
kem v tancování na různých akcích. Původně jednorázová 
událost k výročí založení obce se změnila v krásný koníček, 
který "děvčata" moc baví. Tancování je zcela amatérské a je 
zároveň dobrým odreagováním od každodenních staros� ne-
jen pro "tanečnice" ale i pro diváky, jak samy pevně doufají.

Kromě okolních obcí jako je Boro�n, Červený Újezd či 
Heřmaničky také byly pozvány do vzdálenějších Chrášťan
u Benešova. Domácí scéna je již samozřejmos�. Tancují
i na soukromých oslavách jako jsou narozeniny ap.

Akcí, na které jsou zvané, každým rokem přibývá. Snad 
tento trend bude pokračovat i nadále.

Vystoupení by se ale neudála bez podpory našeho starosty
Miloše Jelínka a SDH Střezimíř, kteří zajišťují dopravu.

Tancování je baví

Úplněk Střezimíř
Otevřené společenství příznivců procházek při úplňku v okolí obce Střezimíř.
Může přijít kdokoli.

Historie projektu . . .
Na počátku roku 2015 jsme s manželkou usoudili, že máme více volného času 
a jelikož se rádi pěšky touláme přírodou bude nám potěšením, když se k nám 
někdo přidá! To byl jen kousek k nápadu toulat se při měsíčku.
Myšlenka se ujala a od ledna roku 2015 do současnos� nebyl ani jediný 
úplněk, který by nebyl doprovázen některým z nás, úplňkářů. Procházíme 
silnice, cesty a pěšinky v našem malebném okolí a když dojdeme je nám 
vždy dobře po těle i duchu.

Poslední akcí bylo vystoupení na pouťové zábavě ve Střezi-
míři. Mělo to být překvapení pro všechny zúčastněné, kteří 
jistě změnou kostýmů a vybraných písní "oněměli úžasem". 
Ohnivé flamenco a odvážný kankán nikdo nečekal.

Foto z alba souboru

Za soubor Labutěnky Jana Žikovič

Jarka Jelínková

Úplňkáři Střezimíř, ten pojem jste již určitě slyšeli! 
Na našem webu h�ps://uplnek-strezimir.webnode.cz se dočtete:

Současnost . . .
Naše společenství rozšiřují kamarádi a příznivci z blízkého i da-
lekého okolí a my jsme rádi, že jim můžeme ukázat okolí naší 
malebné obce. Vyrážíme většinou od bývalého nádraží, ale 
plánujeme a již jsme absolvovali i výjezdní úplňky. 

Ohlédnu� . . .
Za�m jsme společně nachodili krásných 930 km s celkovou
účas� 1263 úplňkářů. Nejvíce nás šlo 25. 12. 2015 – 38, 
nejméně 22. 8. 2021 – jedna statečná v deš� a fujavici. 
Letos v lednu jsme společně oslavili úplněk s pořadovým 
číslem 100 a protože jsme si ho chtěli užít, nečekali jsme na 
tmu, ale prošli jsem naše okolí za světla takovou osmičkou. 
Dopoledne směr jih do Boro�na a odpoledne směr sever
do Červeného Újezda. Zakončení bylo v naší hospůdce.

Pozvání . . .
Kdyby někoho z vás naše toulání zaujalo, přidejte se k nám, 
jste vítáni. 

Foto z archivu společenství
Jiří Klimeš
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22. dubna před sto lety byla založena 
Českomoravská myslivecká jednota. 
Ten samý rok bylo započato s vydává-
ním časopisu, který se věnuje této 
oblas� pod názvem Stráž myslivos�, 
později Myslivost.

Vedení ČMMJ připravuje v tomto 
roce oslavy, aby se připomnělo nejen 
myslivcům, ale i nemyslivecké veřej-
nos� místo myslivců ve společnos�.
Jednotlivé spolky chystají výstavy,
někde připravují slavnostní zasedání, 
jinde opravy mysliveckých chat či vy-
svěcení kapliček sv. Huberta - patrona 
myslivců, či ozelenění mezí nebo vy-
sázení nových stromořadí. 

Myslivci žijí v přírodě a vnímají po-
třebu ji pomoci. Proto i my všichni by-
chom se ve volné přírodě měli chovat 
zodpovědně a když ji nechceme pěsto-
vat, neměli bychom ji ani ničit.  

A tady apeluji především na zeměděl-
ce hospodařící na pozemcích v blízko-
s� nově vysázených alejí na místech,
kde aleje bývaly a protože se o ně ni-
kdo nestaral, byly poničené a postup-
ně vykácené. Věnujte při svých pracích
s velkými stroji pozornost i těmto no-
váčkům v přírodě, dozorujte ošetřo-
vání vašich pozemků nasmlouvanými 
firmami, zda nedošlo k poničení nebo 
úplné likvidaci a po domluvě s obcí 
opět osazujte novými, aby aleje byly 
zachovány k rados� všech kolemjdou-
cích. V současné době jsou vysazová-
ny na základě náhradní výsadby za vy-
kácené stromy.

Všem přeji, ať nám příroda zůstane 
krásná a nepoškozená pro další 

generace, ať nám vznikající aleje 
slouží při procházkách nejen
svým  s�nem, ale i užitkem

a můžeme je obdivovat.
Fotografie: z archivu obce

Jarka Jelínková

Hubert žil v 7. a 8. stole� a podle
legendy byl mladíkem propad-
lým světským zábavám, pře-
devším lovu. Jednou se na
lovu setkal s bílým jelenem,
který měl mezi parohy kříž.
Toto zjevení způsobilo jeho
obrácení na křesťanství a pozdě-
ji se stal dokonce biskupem. Z toho důvodu je
zobrazován jako biskup nebo jako lovec, ale vždy
je poblíž jelen s křížem mezi parohy. 
U nás je rozšířen kult svatého Huberta. O jeho 
podporu se zasloužil především Fran�šek Antonín
hrabě Špork, který založil lovecký Řád sv. Huberta
(1695) a do Čech přivedl i nový hudební nástroj,
lovecký roh.

Patronem myslivců je sv. Hubert

Myslivecká jednota slaví 100 let

Zdroj: www.lesnipedagogika.cz  
Za obsah stránek odpovídá

pracovní skupina Ministerstva zemědělství
zabývající se lesní pedagogikou v ČR. 
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V minulém roce naše jednotka vyjížděla v rámci své působnos� k několika zásahům. V sou-
časné době se všichni členové jednotky podílejí na správném administra�vním vedení. V mi-
nulých měsících jsme úspěšně absolvovali školení strojníků, které ačkoliv někteří hasiči měli, 
bylo již propadlé. Dále se na podzim chystáme na školení velitelů.

 V letošním roce se vyjíždělo k jednomu zásahu. Šlo o odklízení padlého stromu v čás� obce 
Střezimíř Nádraží začátkem měsíce března. K pádu došlo po silných poryvech větru a nic 
nebylo poškozeno.

Informujeme o činnos� jednotky požární ochrany

Mezi další ak�vity spolku opět po dvou letech patřil 
zdařilý, tradiční Hasičský ples se skupinou Unigena,
vystoupením Labutěnek a bohatou tombolou. 

Sportovní činnost se teprve rozbíhá, přesto se 
naši dě� už zúčastnily„Uzlovačky“ v Ostředku, kde 
mladší žáci získali 2. místo a starší žáci 1. místo.

Gratulujeme !
Našim sportovcům včetně jejich trenéra Pavla

a jeho pomocníkům přeji hodně štěs� a úspěchů
v soutěžích.

Také u nás proběhly dvě okrskové schůze. Jedna 
výroční VH a druhá tzv. předsoutěžní, neboť náš 
sbor pořádá okrskovou soutěž v požárním sportu
dne 13. 5. 2023. Přijďte nás podpořit.

Jménem našeho sboru děkuji ještě jednou oceně-
ným, za jejich činnost, bez které by to prostě nešlo. 
Sponzorům za finanční či materiální pomoc, staro-
stovi obce a všem ostatním fandům za podporu. 

Děkujeme.

Informujeme o činnos� jednotky požární ochrany

Mladí hasiči informují

Letošní pouť a tradiční pálení čarodějnic jsou dnes již minulos�.

Ing. Jakub Jelínek – velitel JPO Střezimíř 

Dne 25. března jsme společně se staršími žáky 
vyrazili do Jablonce, kde se konal závod 60 metrů
s překážkami. I když výsledky možná nedopadly 
podle našich představ, tak jsme si závod společně 
užili a ukázalo nám to, na čem ještě zapracovat.

V neděli 7. 5. 2023 jsme se účastnili okresního 
kola hry Plamen v Sedlci a výborně jsme se umís�-
li. Mladší žáci na druhém místě a starší žáci na 
prvním místě. Díky tomuto výsledku se starší žáci 
nominovali do krajského kola.

Tešíme se na další společně prožité soutěže
a děkujeme trenérovi!

Ve spolupráci s obcí vyhlížíme dotační �tul pro pořízení nového hasícího přívěsu.  
Jako nově jmenovaný velitel jednotky požární ochrany si přeji, abychom naši jednotku potřebovali co nejméně a žádné 

mimořádnos� se neděly.

Událos� ze Sboru dobrovolných hasičů

Za mladé hasiče Kamča Šimková Foto: z archivu SDH

V prosinci se uskutečnila po dvou covidových letech valná hromada, 
kde mimo jiné proběhlo i předání čestných uznání sboru:
Za výborné sportovní výkony, reprezentaci SDH a obce byli oceněni:

Za dlouhodobou ak�vní činnost:

Za věrnost byli oceněni:

Šimek Jaroslav 
Šimková Hana
Novák Petr

Kakaš Dušan
Brázda Pavel
Šmejkal Václav

Marek Jiří
Šimková Hana ml.
Keller Patrik

Romana Dvořáková
starostka SDH Střezimíř

10 let u sboru:                                  
Marek Jiří
Keller Patrik
Novotný Gabriel

20 let u sboru:
Novák Vašek ml.
Novotná Gabriela
Střelka Pavel ml.
Jelínek Jakub

30 let u sboru:
Kopecký Jan
Kopecký Josef 
50 let u sboru:
Šmejkal Václav
Šich Karel

Holý Rendy
Ďurec Lukáš
Nováková Eliška
Novotná Eliška

Šmejkal Roman
Kuna Luboš
Škácha Jaroslav

Knotek Tomáš
Prucek Matěj
Šimáková Markéta
Zemanová Veronika
Nováková Eliška
Talpa Šimon
Knotek Radim
Novotná Hanka

Šimková Kamila
Kohout Ondřej
Kofroňová Karolína
Brázdová Linda
Novotná Hanička
Prucek Jan
Jiráková Dominika 

Brázdová Sofie
Šimák David
Šimek Jaroslav ml.
Kopecká Elena
Šimková Terezie
Holý Rendy
Cedivodová Aneta
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Dobré vzory si máme připomínat. Dne 13. února uplynulo 304 let od smr� 
velkého dobrodince střezimířské obce a kostela ry�ře Stanislava Felixe 
Straníka z Kopidlna, pána na Střezimíři. Následující únorovou sobotu byla 
proto sloužena mše za spásu jeho duše, jak si to výslovně přál ve své závě�. 
Připomeňme si tuto pro nás významnou osobnost a jeho zásluhy o naší obec. 

Rod Straníků z Kopidlna byl jeden z nejstarších ry�řských rodů v Čechách
a zmínky o něm jsou již ze 13. stole�. Své jméno odvozují od Kopidlna na Jičín-
sku. Náš Stanislav Straník byl jeden z posledních tohoto rodu. I když, kdo ví?
Kopidlanské v obci a okolí stále najdeme, tak třeba nejde jen o náhodnou 
shodu jmen. 

Svůj profesní život strávil Stanislav Straník z Kopidlna jako hejtman císařské-
ho vojska. Kdy přesně přišel na Střezimíř mi není známo, ale kolem roku 1700 
se již jako zdejší majitel panství postaral o obnovu farnos� �m, že finančně
a materiálně zajis�l duchovního. Z pohledu té doby, kdy věřících bylo 100% 
populace, se jednalo o velice významný počin. Nešlo jen o záležitos� duchov-
ní, ale i samosprávní. Mít vlastní farnost bylo něco jako mít vlastní obecní 
úřad. Do obce také přibyl gramotný a vzdělaný člověk, na kterého se místní 
mohli obracet.

Soutěž pro dě� i dospělé
Pošlete na e-mail redakce foto sebe u alespoň dvou Božích muk (kapliček), které kázal postavit ry�ř Straník v okolí obce. 
Ke každé fotce přiřaďte úryvek ze Straníkovy závě�, abychom věděli, o kterou ze tří kapliček či Božích muk ze závě� by 
mělo jít. 
Soutěžit můžete do 31. 5. 2023. Vylosováni budou tři výherci, kteří pod fotografiemi uvedou správnou nebo čistě 
logickou odpověď, proč si myslíte, že zrovna tato je jednou z nich. 
Předání cen proběhne na Dni dě� dne 3. 6. 2023.

Výherci soutěže budou uvedeni v podzimním čísle Střezimířského Občasníku. 

Kněz nejprve bydlel na zámku, kde se i stravoval. V roce 1717 
Stanislav Straník sepsal rozsáhlou závěť, kde pamatoval na 
další zajištění obce a farnos� včetně výstavby nové fary: 
„Poněvadž pro duchovního zde žádného vlastního obydlí
vystavěného není, nýbrž jak tabuli, tak i obydlí v mém sta-
vení z lásky a dobroty mé požívá, protož aby nějaké skrom-
né staveníčko pro obydlí duchovního bý� mohlo, mí� chci
a poroučím ku pomoci třice� zlatých.“ Ze závě� se dále do-
vídáme, že kromě fary pamatoval ry�ř na duchovního na-
příklad i �m, že mu z panského každoročně daroval 4 sudy 
piva. Dále vybavil kostel cínovou kř�telnicí, kterou zde do-
dnes máme, a dvěma postranními oltáři, z nichž se docho-
valy obrazy sv. Antonína Paduánského a Sv. Václava visící na 
stěně pro� oknům. V okolí obce nechal postavit troje Boží 
muka. Schválně, jestli z úryvku závě� uhodnete, o která jde:
„...jedny u Vávrovýho pole s obrazem Bolestné Panny Marie,
druhá pod dvořištěm nad stezkou, jak se jde do Bonkovic,
s obrazem sv. Panny Barbory, a tře� u čočkovýho pole, jak 
se jde do Boro�na, s obrazem sv. Brigity....“ Krom fary za-
jis�l i obydlí a příjem pro kantora: „ ...Jakož i taky jsouce 
zapotřebí kantora při témž chrámu Páně (kantor, později 
učitel, kromě vzdělávání mládeže zajišťoval hudbu při bo-
hoslužbách) a nemajíce on žádného vlastního bytu, nýbrž v 
panský chalupě zůstává, protož já tu chalupu, v který nyní 
jest, k tomu odkazuji a poroučím, aby táž chalupa jsouce 
bez kontribuce, pro obydlí kantora s tou zahrádkou přede 
dveřma i staveníčkem za chalupou zůstávala, pokud by 

kantor v ní zůstával....“ Ry�ř Straník ale neomezoval svou 
dobročinnost jen na křesťanské záležitos�, nýbrž pama-
toval i na místní chudinu: „Činím ještě �mto kša�em tuto 
fundaci na pět set zlatých pro chudé lidi neb žebráky, to�ž 
pro tři osoby, a jak následuje mí� chci: aby dědic můj třem 
chudým nebo nestatečným, věkem sešlým dáva� povinen 
byl každému ročně po dese� zlatých, buďto na penězích 
anebo na obilí či chlebě a vaření, též potřebné soli, tak jak 
ty peníze každoročně postačují, a to buďto týhodně, mě-
síčně nebo čtvrtletně....“. Jestli dědicové té závě� dostáli, 
nebo si těch 500 zlatých nechali pro sebe, zprávy nemáme. 
Ry�ř Straník zemřel roku 1719 ve věku 59 let a byl pocho-
ván v kostele Sv. Havla pod hlavním oltářem, tak jak si přál. 
Jeho kos� snad tam dlejí dodnes, ale náhrobní kámen s er-
bem, kterým byla hrobka opatřena, se poděl neznámo kam.
Z hrobu byl sňat a údajně vyhozen před kostel při vydláž-
dění kostela začátkem 20.stole�. Pokud něco z jeho závě� 
nebylo splněno, to už asi nedoženem. Jedno přání mu ale 
vyplnit alespoň částečně můžeme: „Činím fundaci věčnou 
a poroučím, aby každej tejden jedna mše svatá za duši mou 
milou v témž chrámu Páně, kde mé tělo pohřbeno a odpo-
číva� bude, skutečně vykonána byla, a to na ten den pa-
mátný, na který duše s tělem se rozloučí....“. Když ne každý 
týden, tak alespoň ve výročí jeho úmr� si můžeme ry�ře 
Straníka připomenout a jako poděkování dát sloužit mši za 
jeho duši. 

Zdroj: Dr. Antonín Podlaha: Posvátná místa Království českého.

Zpracovala: MUDr. Klára Prudhommeová

Po husitských válkách, kdy v Čechách převažovali utrakvisté (pod obojí, krom jiných i husi-
té), zdejší farnost spravovali utrakvis�č� kněží. Po prohře českých stavů na Bílé hoře roku 
1620 a následující třice�leté válce ale Habsburkové tuto svobodu náboženství netolerovali 
a utrakvisté byli z Čech vyhnáni. Byla to doba veliké bídy, kdy kvůli válkám, hladu a moru došlo k poklesu evropské populace více než o tře�nu. 
Katolických duchovních se nedostávalo a chudší kraje jako ten náš si jej ani nemohly dovolit živit. Zdejší kostel zůstal proto na celé 17. stole� 
zcela opuštěn. 
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Z pestrého programu jsme pro vás vybrali:
Rozmarné léto na mo�vy knihy Vladislava Vančury 

/navš�víme plovárnu, těšit se můžeme
na vystoupení akrobatů, zpěvy a tance/.

Představení se koná 18. 8. 2023 od 21.00 hodin.  
Vstupenky  300,– Kč  -  tel. 737 332 842.

Doprava autobusem zajištěna.

Otáčivé hlediště Týn nad Vltavou

   Redaktorka Občasníku Hanička Pavlíková nás požádala, 
abychom napsali pár postřehů z našeho mládí a o našem 
životě v osadě Bonkovice, kde jsme prožili většinu svého 
života. Kdybychom měli popsat všechny svoje životní osudy,
postoje a názory, bylo by to na docela slušnou knížku.
Alois Kubíček:

Narodil jsem se v Bonkovicích, kde jsem vyrůstal se svojí,
o něco starší sestrou. Doma jsme měli malé hospodářství,
na kterém pracovala hlavně maminka. Ta�nek jezdil za
prací po republice a vracel se domů na sobotu a neděli. 
Když jsem povyrostl, pomáhal jsem v hospodářství ve všem, 
na co mi síly stačily. Mimo jiné jsme s vrstevníky z Bonkovic 
pásli husy a dobytek. Na tyto chvíle vzpomínám rád, proto-
že i přes povinnos� jsme se dokázali zabavit hrou a děláním 
různých „skopičin”.

Do obecní školy ve Střezimíři jsme chodili pěšky za každé-
ho počasí. Škola to byla dvojtřídní, ale přesto se domnívám, 
že nám dala solidní základy pro další studium. Při vzpomín-
kách na tuto dobu nesmím zapomenout na pana učitele
Chaloupku a paní učitelku Procházkovou, která s námi ten-
krát nacvičila skladbu na 1. celostátní spartakiádu. Cvičili 
jsme s krychlemi a dostali jsme se až do Prahy na Strahov. 
Nacvičovali jsme v hospodě u Fořtů, kde byl sál. Nácvik pro-
bíhal při hudbě z gramofonu na kličku.

Šestou až osmou třídu jsem navštěvoval v Boro�ně. Byli 
jsme ten ročník, který skládal závěrečné zkoušky. Do Boro�-
na jezdil ze Střezimíře autobus. Domů jsme převážně chodi-
li pěšky a při těchto cestách jsme prováděli různé rošťárny. 
V létě jsme jezdili na kolech a v zimě i na lyžích.

Po ukončení osmé třídy jsem chtěl jít studovat na strojní 
průmyslovku. V té době bylo v Bonkovicích založeno JZD 
(Jednotné zemědělské družstvo). Někteří funkcionáři měli 
obavy, aby měl na polích kdo pracovat a z tohoto důvodu

manželé KubíčkoviVzpomínky pamětníků

Helena a Alois Kubíčkovi
Autor fotografie Dana Dušková

mi nebylo ke studiu na průmyslové škole dáno doporučení. 
Mohl jsem nastoupit na zemědělskou školu do Českých Budě-
jovic. Můj život v Bonkovicích se tak na čas přerušil, proto-
že po škole jsem šel pracovat do Prahy a potom jsem naru-
koval na vojnu.

Do rodné vesnice jsem se prak�cky vrá�l až po osmi le-
tech. V té době jsme chodili na brigády, které obec pořáda-
la. Jedno volební období jsem vykonával předsedu národ-
ního výboru. Po skončení tohoto období jsem se zařekl, že
je pro mě obec uzavřená kapitola. Poznal jsem lidi chytré,
rozumné, pracovité a na ně mám ty nejlepší vzpomínky. 
Napro� tomu jsem se setkal i s falší, hloupos� a závis�.

Nějakou dobu obec stagnovala a jsem strašně rád, že jsem
se dočkal časů, kdy obec zase žije. Abych byl konkrétní, mám
na mysli dobu, kdy v čele obce stojí starosta Bc. Miloš Jelínek,
současné zastupitelstvo a lidé, kteří se zapojují do dění v obci.

Helena Kubíčková:
Narodila jsem se v Ostravici – vesnici, stojící u paty Lysé 

hory, nejvyššího vrcholku Moravskoslezských Beskyd. Tam 
jsem prožila celé své dětství a mládí.

Do Bonkovic jsem se přivdala v roce 1967 a prožila tu krás-
ných 55 let svého života.

Narodily se nám dvě dcery a po mateřské dovolené jsem 
nastoupila do OPP (Okresní průmyslový podnik) v Heřma-
ničkách. Manželova maminka onemocněla a já jsem místo 
ní šla pracovat do ČSSS (Československé státní statky) Stře-
zimíř, kde jsem zůstala i po době, kdy už jsem začala praco-
vat za sebe. Ze zdravotních důvodů jsem musela tuto práci 
opus�t a poté jsem 2 roky pracovala jako uklízečka v Základ-
ní škole v Boro�ně. Můj zdravotní stav se stále zhoršoval, byl
mi přiznán invalidní důchod a já byla nucena vzdát se i této 
práce.

Ráda vzpomínám na práci knihovnice v Bonkovicích, na spo-
lečné akce s přáteli, ať to byly zábavy, plesy nebo maškarní 
průvody. Jak čas ubíhal a zdraví už přestávalo sloužit, tak 
jsem se přestala společenských akcí zúčastňovat.

Na závěr musíme sdělit, že v loňském roce se bohužel zdra-
votní stav manželky zhoršil natolik, že jsme museli milované
Bonkovice opus�t a jít do domova s pečovatelskou službou.
Nejsme ale smutní, radost nám dělají čtyři vnoučata, a do-
konce už i dvě pravnoučata.  
A tak bychom chtěli panu starostovi, obecnímu zastupitelstvu,
Haničce Pavlíkové, Jarušce Králové i ostatním poděkovat,
že na nás nezapomněli. Všem chceme popřát hodně pra-
covních a osobních úspěchů, hodně zdraví a síly při plnění 
úkolů pro rozkvět a blaho obce.
Jedno poselství na závěr:
„Je důležité, abyste se s nadhledem přenesli přes pomluvy,
závist a sobectví. Nenechte si svoji prospěšnou práci zne-
chu�t. Myslíme si, že každý rozumný člověk musí vidět,
co jste dokázali.”

Je horký červencový den roku 1983. Do kopce k Bedři-
chovým sadům stoupá Liazka s rozloženou konstrukcí 
hlediště z Borovan. Po více než 50 letech tak na místě 
bývalého hradu obnovují místní ochotníci tradici vlta-
votýnského venkovního divadla. Od momentu, kdy se 
konstrukce zavěšená na jeřáb při usazování vlivem větru 
lehce pootočí, mají všichni jasno. Tohle hlediště sta�cké
nebude - to je trochu z historie. Otáčivé hlediště v tomto 
roce slaví 40 let. 
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Sobota 13. 5. 2023
Soutěž v požárním sportu
   + večerní taneční a hudební program začátek ve 13.00 hodin

Sobota 20. 5. 2023
Pochod Praha – Prčice
Klub českých turistů start od 6.45 hodin

Sobota   3. 6.2023 Den dě� 14.00 hodin

Víkend 10. - 11. 6.2023   odjezd v 5.30 hodinZájezd ŽeČeS z.s. 
Neděle 2.a 16. 7.2023

13. a 27. 8. 2023
celodenní

Železniční muzeum Střezimíř
Léto na drezíně 

Sobota 22. 7. 2023 Střezimířský turnaj v Petangue 10.00 hodinHřiště u kurtu

Pátek 18. 8. 2023 21.00 hodin
Rozmarné léto - divadlo
Otáčivé hlediště Týn nad Vltavou

Sobota 14. 10. 2023
Květen

Svatohavelská pouť (posvícení)

Plánovaný sběr objemného odpadu a nebezpečného odpadu
Kostel sv. Havla 
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Luboš Šedivý
Milan Kratochvíl

60 let

František Novák
Lubomír Míka

65 let

Marie Šichová

75 let

Karel Šich
Ludmila Pejšová
Jaroslav Háša

80 let

Marta Pavlíková

90 let

Anezka Krouzková

95 letZdenek Smrcina
Marcela Smrcinová

70 let

slavíme s obcany
Významná zivotní výrocí v první polovine roku 2023

paní Marta Pavlíkovápaní Marta Pavlíkovápaní Marta Pavlíková


	Stránky 1
	Stránky 2
	Stránky 3
	Stránky 4
	2 NEW.pdf
	Stránky 1
	Stránky 2
	Stránky 3
	Stránky 4

	3 NEW.pdf
	Stránky 1
	Stránky 2


